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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE DEL CONSELL DEL DISTRICTE  1 DE L’AJUNTAMENT DE 
SABADELL 
 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm. de la sessió: 34/2019 
Caràcter: ordinari 
Data: 17 de desembre de 2018 
Horari: de 19:00h a 21:00h 
Lloc: Casal Pere Quart 
 
 
Assistents 
 
Sílvia Renom Martínez, presidenta  
Jaume Oliveras Oliver, vocal d’ERC 
Ramon Henares i Altimira, vocal d’ERC 
Violant Segura i Torà, vocal de CiU 
Pedro del Jesús Méndez, vocal de l’AV de Sant Oleguer - Sol i Padrís 
Evaristo Fortuny Roca, vocal de l’AV del Centre-Mercat 
William Charles Phillips Mockford, vocal de l’AV de Covadonga 
Manuel Sanz Pérez, de l’AV Rambla-Centre 
Manel Borrell Palazon, vocal de les entitats culturals 
Montserrat Mateu Bartrolí, vocal de les entitats culturals 
Juan Antonio Paleo Marcos, vocal de les entitats culturals 
Rosa Montero Vilanova, vocal del grup altres entitats ciutadanes 
Jaume Del Pozo Niubó, vocal dels centres d’atenció primària 
Rosa Carmona Bueso, secretaria delegada 
 
Altres assistents: 
 
Ramon Vidal López, regidor de Salut  
Elisabeth Puigdollers Muns, tècnica de la Secretaria Tècnica de Salut 
Públic assistent 
 
 
Absents 
 
Josep Ayuso Raya, vocal regidor de la llista més votada de la ciutat 
Elisabeth Gil Esmendia, vocal de CiU 
Francisco Gabriel Fuentes Torrecillas, representant de Ciutadans (5%) 
Àlex Moya Pérez, representant de Unitat pel Canvi (5%) 
M. Teresa Coret Español, vocal de l’AV de Nostra Llar – Sant Oleguer 
Margarita López Algue, vocal de l’Agrupació Hostafrancs 
M. Teresa Sererols Ciutat, vocal de les entitats de gent gran 
Carles Rovira Perarnau, vocal de l’AV Centre Creueta 
Joana Soler Garcia, vocal de les entitats culturals 
Marcel·lí Garriga Codina, vocal de les entitats esportives 
Francisco Javier Mur Mallo, vocal del grup altres entitats ciutadanes  
Francesc Pascual Salomó, vocal del grup altres entitats ciutadanes 
Núria Aymerich Rocavert, vocal de les entitats de comerciants 
Jordi Obradors Pineda, vocal de les entitats de comerciants 
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Excusen l’absència: 
 
Juan Antonio González Marin, representant del PSC (5%) 
Maite Diaz Pallarés, vocal de l’AV de l’Eixample 
Ricard Rodríguez Abellan, vocal de entitats educatives 
M. Desamparados Moreno Fabregat, vocal dels centres d’ensenyament 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació de l’acta anterior. 
2. Indicadors de salut a la ciutat. 
3. Informació de les comissions del Consell. 
4. Informació dels consells sectorials. 
5. Informació del Ple Municipal. 
6. Comunicacions. 
7. Torn obert de paraules. 
 
La Sra. Sílvia Renom Martínez, presidenta del Consell del Districte 1, dóna la benvinguda als 
assistents a la sessió del Consell del Districte 1. 
 
Atès que existeix el quòrum de constitució que estableix l’article 12 del Text refós del Reglament 
Municipal dels Consells de Districte aprovat l'11 d'octubre de 2017, la Sra. Sílvia Renom declara 
oberta la sessió. 
 

 
1. Aprovació de l’acta anterior  

 
La Sra. Presidenta pregunta als vocals si volen fer alguna esmena a l’acta del mes de juliol 
abans de donar-la per aprovada. A continuació, sense cap intervenció dels assistents, es 
dona per aprovada l’acta anterior. 
 
 

2. Indicadors de salut a la ciutat 
 

Pren la paraula la Sra. Elisabeth Puigdollers, tècnica de la Secretaria Tècnica de la Salut. 
Parlarà dels indicadors de mortalitat que són uns indicadors clàssics que ens indiquen com 
està la nostra salut. 
 
Al 2016 es van morir 310 homes i 476 dones majors de 85 anys. D’això extraiem que ens 
morim tard. Les dones moren més tard que els homes. 
 
La esperança de vida en néixer al 2001 era de 80,44 anys i al 2018 de 83,77 anys. I la 
esperança de vida als 65 anys a l’any 2001 era de 19,39 i al 2015 de 21,79 anys. Això 
indica que vivim més anys. 
 
La diferencia de mortalitat entre homes i dones s’ha anat escurçant a mida que també han 
passat els anys. 
 
Les causes de mortalitat són les següents: Tumors, malalties sistema circulatori, trastorns 
mentals i de comportament, malalties del sistema respiratori, malalties del sistema nerviós 
(demències). 
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Si es tracta d’homes la primera causa de mort serien els tumors, seguit de malalties del 
sistema circulatori, malalties del sistema respiratori, trastorns de salut mental i 
comportament, malalties del sistema nerviós. En dones; malalties del sistema circulatori, 
tumors, trastorns mentals i de comportament, malalties del sistema nerviós, malalties del 
sistema respiratori. 
 
Si ho mirem per tema d’edats els rangs canvien. 
 
Hi ha un 15% de mortalitat que es podria dir que és evitable. Aquí trobem les que fan 
referència a politiques sanitàries intersectorials, fora de l’hospital i del recursos sanitaris, 
que són les que es deriven dels accidents de transit, tumor maligne de pulmó i els suïcidis. 
I les que fan referència a una millor organització del sistema sanitari que són la malaltia 
isquèmica de cor, la malaltia cerebrovascular i el tumor maligne de mama. 
 
Pren la paraula el Sr. Pedró del Jesús, per comentar que la taxa de suïcidis es molt alta i 
que això és una conseqüència d’una malaltia que es va generant durant molt de temps. Si 
no es troba una solució és per què el sistema està fallant. 
 
En aquestes dades no s’ha parlat de tema mediambientals, medicina preventiva, metges 
especialistes i les llargues llistes d’espera. Comenta que sanitat púbica no funciona bé. 
 
El Sr. del Pozo explica, respecte al suïcidi que, a atenció primària a Sabadell existeix un 
protocol que s’activa quan es detecta un possible cas de risc. De totes maneres ara és 
més fàcil de detectar i de quantificar pel seu estudi, ja que abans el suïcidi estava 
estigmatitzat i era una mica tabú, per la família, per temes religiosos i era més difícil de 
visibilitzar els casos. 
 
Per altra banda puntualitza que l’incidència del sistema sanitari en la mortalitat no arriba al 
25%, hi ha factors que tenen molt més pes, com són la genètica, els hàbits saludables de 
l’individu, el mediambient. 
 
Respecte a les llistes d’espera, puntualitza que les dades que ha presentat el Sr. del Jesús 
pot ser són genèriques, però als CAP que gestiona el Sr. del Pozo les llistes d’espera de 
primària són menors i s’està en un procés de franca millora. 
 
El Sr. Paleo comenta que hi ha gent que no es cuida. S’ha d’apostar per la vida saludable. 
 
S’obre un debat sobre les polítiques generals en Sanitat i l’atenció primària als Caps 

 
El Sr. Ramon Vidal comenta que s’han incrementat els recursos econòmics als diferents 
Caps de Sabadell i cada centre amb els recursos ha fet allò que considerava que era el 
millor. Les competències municipals són la promoció i la protecció de la salut. La salut són 
aquells determinants que ens donen un benestar, com poder ser el treball, l’habitatge, 
l’entorn, la educació,... i les polítiques públiques s’han de dirigir en tots aquests aspectes.  
 
Per acabar la explicació la Sra. Elisabet Puigdollers comenta que som el 2n país del món 
en quant a esperança de vida. 
 
 

3. Informació de les comissions del Consell 
 

No hi ha informacions. 
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4. Informació dels consells sectorials 
 

La Sra. Rosa Montero Vilanova pren la paraula per explicar el que es va tractar al Consell 
de Salut. 
 
En aquest consell es va presentar els resultats de dos projectes: concretament el Projecte 
INMA i el projecte HELIX. Són estudis sobre la incidència de les condicions alimentàries i 
mediambientals en el desenvolupament dels infants. Per fer aquest estudi s’ha seguit a 
infants des de l’embaràs. 
 
El projecte INMA és a nivell d’estat espanyol i el projecte HELIX és a nivell europeu. Els 
resultats d’aquests projectes s’han reflexat en un informe que està penjat al web de 
l’Ajuntament i del que s’enviarà l’enllaç a tots els vocals. 
 
També es va parlar de la vaga de primària i de la dificultat de trobar metges de família per 
poder ampliar els professionals actuals. S’ha marcat com objectiu el tornar a fer atractiva la 
figura del metge de família. 
 
 

5. Informació del Ple Municipal 
 
Els acords de les mocions que es van presentar als últims plens municipals s’enviaran, 
com sempre, en un document, adjunt a l’acta. 
 
 

6. Comunicacions 
 

No hi ha comunicacions. 
 
 
7. Torn obert de paraules 

 
Al torn obert de paraules no recollirem res perquè les intervencions es van fer durant 
l’exposició i no hi ha res rellevant posterior. 

 
 
La Sra. Presidenta agraeix a tots els presents la seva assistència i aixeca la sessió, de la qual, 
com a secretària delegada, estenc aquesta acta. 
 
La secretària delegada      Vist i plau 
  La presidenta 


